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Programu ODS  
sebevědomí nechybí
V předvolební kampani 
chtějí občanští demokraté 
podle předsedy Petra Fialy 
dokázat voličům, že strana 
je opět ve formě a připra-
vená působit ve vládě. Le-
tošním volebním trhákem 
má být antibyrokratická 
revoluce. str. 2

Bageterie připravuje 
expanzi na ruský trh 
Tuzemská síť rychlého 
občerstvení Bageterie Bou-
levard plánuje během dvou 
až tří let otevřít provozov-
nu v Moskvě. Řetězec, kte-
rý spadá pod společnost 
Crocodille ČR, již koupil 
výrobnu nedaleko ruské 
metropole. str. 5

Lídrům bankovního trhu 
klesají výnosy z poplatků
Velkým tuzemským bankám 
dál chátrá poplatkový 
byznys. Téměř o 300 milionů 
korun méně loni klientům 
srazila Komerční banka, 
o zhruba 180 milionů si 
oproti předloňsku pohoršila 
i ČSOB. Česká spořitelna jen 
od loňského ledna do září 
přišla o 630 milionů. str. 6

Krátce

České kořeny
Když Čechy vidím, říkám si,  
že jste to zvládli, povedlo se vám 
to, říká vnučka Jana Antonína  
Bati Dolores Baťová 
Arambašičová.

PÁTEČNÍ ROZHOVOR
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Kultivovanější 
propagace
Rada pro reklamu loni 
řešila nejméně stížností 
na prezentaci firem 
za posledních patnáct let.

BYZNYS
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Zásoby plynu  
se rychle 
tenčí
Letošní mrazivá zima 
vytáhla z tuzemských 
podzemních zásobníků 
už skoro tři čtvrtiny 
uskladněného plynu. 
Ve srovnání s loňskem 
se tak stalo o více než 
měsíc dříve. 

BYZNYS / str. 4

Koláž E15

BOHUSLAV SOBOTKA:

Miliardář Babiš žádá pracov-
něprávní postih novinářů, co 
si dovolili dávat nepříjemné 
otázky. Ještěže ČT nepatří 
do Agrofertu, už by letěli.

twitter.com/e15news



| 2 | UDÁLOSTI

Blbej únor
Hostinským není poslední dobou skutečně 
co závidět, shora na ně dopadá jedna rána 
za druhou. Jako by nestačil Babiš a protiku-
řák, prosazuje jistá parta ještě „suchej únor“. 
Znamená to vyhýbat se celý měsíc alkoholu. Jde 
o ještě horší nápad než listopadový movember. 
Ten pouze podivnými smetáky pod nosem 
uráží estetické cítění, „suchej únor“ by mohl 
při masovějším rozšíření zarazit výčepním  
poslední hřebík do rakve. Hostinské může těšit 
jediné: „suchej únor“ brzy skončí, na rozdíl 
od Babiše.

Dobré zprávy přicházejí z hor. Skiareály pras-
kají ve švech, což znamená, že Češi mají stále 
více peněz na nákladné zimní radovánky. Jenže 
s přetlakem lyžařů se na hory vkrádá i napětí; 
znát je zejména u rodin s menšími dětmi. Řeší 
se zásadní otázky: Kde jsou lyže? Kdo obuje 
malému přezkáče? Kam zmizely rukavice? Proč 
táta koupil špatný skipas? A proč ujel? A další. 
Nikde není k rozvodu tak blízko jako pod sjez-
dovkou. A nikde není vidět víc týraných dětí.

A teď krátký pohled do budoucnosti. Premiér 
Bohuslav Sobotka jednal se saským kolegou 
Stanislawem Tillichem o vysokorychlostních 
tratích. Po setkání pak slavnostně oznámil, že 
trať z Prahy do Drážďan se začne stavět v roce 
2035. V tomto případě premiéra rozhodně nelze 
podezírat z předvolebního populismu. Nenaro-
zení cestující nemohou volit.

n V předvolební kampani 
chtějí občanští demokra-
té podle předsedy Petra 
Fialy dokázat voličům, 
že strana je opět ve for-
mě a připravená působit 
ve vládě. Volebním trhá-
kem má být antibyrokra-
tická revoluce.

Jana Havligerová

ODS program pro podzimní 
sněmovní volby sice ještě 
dotváří, ale hlavní cíle už si 
stanovila. Odvíjejí se od toho, 
že se strana zaměří na potřeby 
malých a středních podnikate-
lů. Na ty v současnosti nejvíce 
dopadají regulatorní opatření 
vlády typu EET a kontrolních 
hlášení. Rozvoj jejich podni-
kání by měla zaručit stabilita 
daňového a právního systému, 
stručně řečeno dobře fungující 
stát. K hlavním bodům pro-
gramu bude patřit nejen silná 
ekonomika a omezení byrokra-
cie, ale také vzdělání v nejšir-
ším slova smyslu a zajištění 
bezpečnosti. 

„Možnosti ODS jsou oproti 
ČSSD a ANO omezené. Nebude-
me je moci překřičet. Musíme 
lidem sdělit, že politika má 
nějaký význam,“ říká Adam 
Znášik, slovenský expert na ko-
munikaci, kterého si občanští 
demokraté pro volby najali. Ten 
stojí za úspěchem slovenského 
prezidenta Andreje Kisky. 

Podle předsedy ODS Petra Fia- 
ly strana nechce tvořit program 
od stolu: „Proto se v nadcházejí-
cím období vydám 
do všech krajů. 
Naplánovány jsou 
jak diskuzní stoly 
s odborníky, tak 
setkání s veřejnos-
tí,“ říká Fiala. Jarní 
část kampaně 
zahájí ODS příští 
týden v Ostra-
vě, konkrétní 
program strana 
představí 22. dub-
na na celostátní 
konferenci.

Občanští demokraté při tvorbě 
programu evidentně mimo jiné 
čerpají z Vize 2020, programové-
ho dokumentu, který představili 
už na 20. kongresu ODS před 
osmi lety. I v něm stojí, že občan 

má právo na efektivní správu 
věcí veřejných a srozumitelné 
a rychlé informování o vlastních 
záležitostech s využitím moder-
ních informačních a komunikač-
ních technologií. „Komunikace 
s úřady musí probíhat elektronic-
ky. Dlouhodobě říkáme, že pekař 
má péct housky, a ne papírovat,“ 
řekla první místopředsedkyně 
strany Alexandra Udženija k an-
tibyrokratické revoluci.

Strategie ODS je také podobná 
té, kterou zvolila 
TOP 09. Ta už svůj 
střednědobý pro-
gram zveřejnila 
s tím, že jeho smy-
slem je vyvolat 
diskuzi o směřo-
vání země a na zá-
kladě připomínek 
veřejnosti vytvořit 
program strany 
pro podzimní 
volby. 

ODS má ale 
na rozdíl od TOP 09 šanci oslovit 
více voličů. Podle lednových dat 
agentury Median její preference 
činí osm procent. Předpokládaný 
zisk TOP 09 činí 6,5 procenta 
a byl by nejnižší od voleb v roce 
2013.  NÁZORY str. 12

Programu ODS 
sebevědomí nechybí

Protagonisté dne

Petr CICHOŇ

MAJITEL BAGETERIE BOULEVARD

Albert LE DIRAC’H

GENERÁLNÍ ŘEDITEL KB

Florin IORDACHE

RUMUNSKÝ MINISTR SPRAVEDLNOSTI

Řetězec chce do dvou až tří let 
otevřít pilotní prodejnu v Moskvě 
a pak na ruském trhu formou 
franšíz dál rychle expandovat.

str. 5

Komerční banka loni „přišla“ o téměř 
300 milionů korun na poplatcích. Vý-
sledky banky naopak podpořil prodej 
podílů ve společnosti VISA.

str. 6

Snaha zrušit trestnost některých 
korupčních činů vedla k masovým de-
monstracím, jejichž první „obětí“ se 
stal odstoupivší ministr spravedlnosti.

str. 8

Zápisník  
Jana Šindeláře

Jarní část kampa-
ně zahájí ODS příš-
tí týden v Ostravě, 
konkrétní program 
strana představí 
22. dubna na celo-
státní konferenci.

STŘEDOČEŠTÍ ZÁCHRANÁŘI včera převzali před Krajským úřadem Středočeského kraje v Praze od hejt-
manky Jaroslavy Pokorné Jermanové a náměstka pro oblast zdravotnictví Martina Kupky (uprostřed) tři nové 
speciálně upravené automobily Škoda Yeti a mobilní operační středisko pro zásahy v terénu.

DO TERÉNU V NOVÉM
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Vzdělanost žen se ve srovná-
ní se situací před několika 
desítkami let velmi zvýšila, 
vyplývá z údajů poskytnu-
tých Českým statistickým 
úřadem. Vysokoškolské 
vzdělání má 38 pro-
cent žen mezi 
25 a 34 lety a jen 
necelá čtvrtina 
stejně sta-
rých mužů. 
Ve věku 
od 55 do 64 let 
je obecně 
vysokoškolá-
ků méně, větší 
podíl lidí s vy-
studovanou vyso-
kou školou je mezi muži. 
Vysokoškolský titul má 
17 procent mužů ze starší 
generace a 12 procent jejich 
vrstevnic. 

V mladší generaci jsou 
ženy vzdělanější než muži, 

uvedla Michaela Kleňho-
vá ze sekce demografie 
a statistik. Střední vzdělání 
bez maturity má pětina žen 
a třetina mužů. Podíl lidí 
se základním vzděláním 

v obou skupinách 
činí šest procent. 

Také v tom 
u žen nastal 
mezigene-
rační posun. 
Ve věkové 
kategorii 
od 55 do 64 let 

je 18 procent 
žen a šest pro-

cent mužů se zá-
kladním vzděláním.

Ve všech kategoriích vzdě-
lání mají muži výdělky vyšší 
než ženy. U vysokoškolských 
profesí je to podle Kleňhové 
způsobeno také tím, že ženy 
mají převahu v oborech 
s nižšími platy, jako jsou 

učitelky nebo zdravotní 
sestry. Rozdíl ve výdělcích se 
výrazněji projevuje u prů-
měru mezd, protože muži 
častěji zastávají manažerské 
pozice.

Ženy mají průměrný plat 
o více než pětinu nižší než 
muži. Česká republika se tím 
řadí mezi země s největšími 
platovými rozdíly mezi po-
hlavími. „Není to způsobeno 
jen diskriminací, ale také 
odlišnou strukturou na trhu 
práce, muži a ženy pracují 
v různých odvětvích,“ uvedl 
Marek Řezanka z ČSÚ.

Roli hraje také to, že 
hlavně ženy se starají 
o děti, což má negativní vliv 
na jejich kariéru. Poměrně 
dlouhá rodičovská dovolená, 
na kterou odcházejí jen dvě 
procenta mužů, ovlivňuje 
také celkovou zaměstnanost 
žen. /čtk/

n Secesní hotel stojí-
cí na Václavském ná-
městí se zatím stále 
přestavuje, otevřen 
má být v roce 2020.

Secesní hotel Evropa v cen-
tru Prahy bude provozovat 
celosvětový řetězec Mar- 
riott prostřednictvím své 
značky luxusních hotelů 
W Hotels. W Prague bude 
prvním hotelem značky 
W v Česku a sedmým 
v Evropě. 

Zrestaurované historic-
ké prvky bývalého hotelu 
Evropa se podle firmy 
Starwood Hotels and Re-
sorts, mateřské společnos-
ti W Hotels vlastněné  
Marriottem, propojí 
s novou moderní ovál-
nou dostavbou. W Pra-

gue nabídne 154 pokojů 
a apartmánů včetně 
Extreme Wow Suite, 
kterým W Hotels navazuje 
na tradiční prezidentské 
apartmány. Pokoje budou 
mít bezklíčový systém, kdy 
budou hosté moci ke vstu-
pu do pokoje používat 
chytré telefony nebo třeba 
hodinky Apple.

Na střeše hotelu bude 
bar a venkovní terasa. 
Součástí hotelu budou 
také restaurace, prostory 
pro pořádání akcí, vnitřní 
bazén, fitness centrum 
a wellnes komplex.

Vlastníkem hotelu Ev-
ropa je firma PPH Evropa 
napojená na developer-
skou společnost Prague 
Prime Homes Management 
z rakouské skupiny Julius 
Meinl. /čtk/

Vzdělanost žen roste, 
platy mají nižší 

Hotel Evropa 
bude provozovat 
řetězec Marriott 
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265090/42 inzerce

SECESNÍ BUDOVA OPĚT PŘIVÍTÁ HOSTY. Původní zrestau-
rovaný hotel doplní i moderní oválná dostavba.

Fo
to

 č
tk

Babiš podal stížnost  
Radě ČT 
Ministr financí Andrej Babiš 
zaslal Radě České televize 
stížnost na reportáže týka-
jící se jeho nákupu dluho-
pisů v pořadech 168 hodin 
a Reportéři ČT. Autoři podle 
něj porušili kodex ČT, a proto 
pro ně žádá pracovněpráv-
ní postih. Uvedly to včera 
internetový deník Forum 24 
a web Echo24.

Horáček buduje tým 
poradců
Textaři Michalu Horáčkovi 
budou v prezidentské kam-
pani a v případě volebního 
úspěchu i na Pražském hra-
dě radit například slovenská 
politička a herečka Magda 
Vášáryová, předsedkyně 
SÚJB Dana Drábová, právník 
Karel Eliáš, cyklista Leopold 
König či bývalý hokejový 
reprezentant Robert Reichel.

Nového šéfa Budvaru 
vyberou až ze tří kandidátů
Ministr zemědělství Marian 
Jurečka (KDU-ČSL) bude vybí-
rat nového ředitele národního 
podniku Budějovický Budvar 
až ze tří kandidátů, které 
mu doporučí komise. Počet 
zájemců, kteří se do výběro-
vého řízení přihlásili, nechce 
rezort komentovat. V komisi 
bude i bývalý ředitel pivovaru 
Jiří Boček. /čtk/

Krátce

Ženy mají 
průměrný plat 

o více než 

pětinu
nižší než muži.



ze společnosti ENAS Group. 
V létě byl plyn na spotových 
trzích téměř o polovinu lev-
nější než nyní. 

Majitel největší skladovací 
kapacity Innogy Gas Storage 
hlásí, že má v zásobnících 
ještě necelých 800 mi- 
lionů metrů krych- 
lových plynu, což 
je 28 procent zá-
sob. „Do konce 
února bychom 
mohli z našich 
zásobníků do-
dat do domác-
ností dalších 
420 milionů me-
trů krychlových,“ 
odhaduje mluvčí 
Innogy Martin Chalupský. 

V zimě až polovina spotře-
bovávaného plynu v Česku 
pochází právě ze zásobníků 
Innogy. Výhodou zásobní-
ků je, že se mohou i během 
zimy doplňovat, když odběr 
kvůli teplejšímu počasí klesá. 
Nejlépe je pro tento účel 
podle Štěpána uzpůsobený 
kavernový zásobník v Hájích 
na Příbramsku. 

„Případné využití teplej-
ších dnů s nižším odběrem 
k vtláčení plynu do zásobníků 
Innogy je zcela v kompetenci 

obchodníků s plynem, kteří 
naši skladovací kapacitu vy- 
užívají,“ řekl Chalupský.

Společnost MND, jež provo-
zuje zásobník v moravských 
Uhřicích, letos už rezervy 
doplňovala. „Pracujeme 

tak, abychom měli 
dostatečné zásoby 

plynu a byli jsme 
schopni zajiš-
ťovat bezpeč-
né dodávky 
pro všechny 
zákazníky. 

I proto jsme 
minulý víkend 

vtlačili do zá-
sobníků zhruba 

devět milionů metrů 
krychlových plynu,“ uvádí 

Ludvík Baleka, obchodní 
ředitel MND.

V zásobnících je místo 
celkem na zhruba tři miliardy 
metrů krychlových plynu. To 
představuje téměř čtyřicet 
procent roční spotřeby. 
Obchodníci v letošní sezoně 
museli v zásobnících nově 
uskladnit třicet procent ply-
nu, které mají dodat chráně-
ným zákazníkům, mezi něž 
patří domácnosti, zdravot-
nická a sociální zařízení či 
potravinářské provozy.
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n I když je v podzem-
ních zásobnících 
plynu už jen čtvrti-
na zásob, má Česko 
plynu na zbytek zimy 
dostatek. V teplejších 
dnech se dají zásob-
níky zase částečně 
doplnit.

Jan Stuchlík

Letošní mrazivá zima vytáhla 
z podzemních zásobníků už 
skoro tři čtvrtiny usklad-
něného plynu. Ve srovnání 
s loňskem se tak stalo o více 

než měsíc dříve. Oba provozo-
vatelé zásobníků, Innogy Gas 
Storage a MND Gas Storage, 
však ujišťují, že plynu bude 
dost, i kdyby v únoru a březnu 
mrzlo více, než je obvyklé. 
Rusko totiž dodává plyn 
přesně podle smluv, takže 
zásobníky nemusejí vykrývat 
případné výkyvy v pravi-
delných dodávkách. „Letos 
je zase po zhruba deseti 
letech normální zima, na niž 
jsou zásobníky připravené. 
Naštěstí byl v létě plyn tak 
levný, že obchodníci po celé 
Evropě naplnili zásobníky 
na maximum. To teď také po-
máhá,“ vysvětluje energetický 
analytik Vladimír Štěpán 

Zima rychle vysála plyn 
z českých zásobníků

Majitel  
největších zásobníků  

Innogy v nich má ještě  
800 milionů metrů 
krychlových, což je

28 %
zásob.

PRUŽNÁ REAKCE. Výhodou zásobníků je, že se mohou i během zimy doplňovat, když odběr kvůli teplejšímu počasí klesá. Nejlépe je 
pro tento účel uzpůsobený kavernový zásobník společnosti Innogy v Hájích na Příbramsku. 
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Blesk se těsně přiblížil 
k milionu čtenářů

Nejčtenějším deníkem 
ve druhé polovině loň-
ského roku zůstal Blesk, 
následovaný MfDnes. 
Proti druhému a třetímu 
čtvrtletí Blesku vzrostla 
čtenost o tři procenta 
na 995 tisíc čtenářů. 
Druhý deník Dnes četlo 
609 tisíc lidí. Nárůst čte-
nosti zaznamenaly podle 
průzkumu Media projekt 
i deníky Sport a HN.

Hyundai hodlá prodat 
o desetinu více vozů
Automobilka Hyundai le-
tos plánuje v Česku zvýšit 
prodeje o desetinu na  
23 tisíc aut. Jejím stěžej-
ním modelem má být nová 
generace modelu i30, kte-
rá právě přichází na trh.

Oleo Chemical se chce 
zachránit fúzí
Nové vedení firmy Oleo 
Chemical navrhlo věřite-
lům reorganizaci v podobě 
fúze se společností Tem-
peratior. Projekt umožní 
pokračování výroby 
biopaliv, odchod původ-
ních vlastníků a oproti 
konkurzu dvojnásobně 
vyšší uspokojení věřitelů. 

Vlastnictví a provoz 
auta jsou v Česku levné 
Jen jedna evropská země 
je pro řidiče levnější než 
Česká republika, a to 
Maďarsko. Vyplývá to 
z průzkumu vycházejícího 
z ukazatele LeasePlan Car 
Cost Index, který zahrnuje 
náklady na vlastnictví 
a provoz auta. Nejvíce za-
platí norští majitelé vozů 
s benzinovým motorem, 
průměrně 19,2 tisíce korun 
ročně. V Česku to vychází 
na 10,4 tisíce korun.

Zahraniční obchod 
s Itálií překonal rekord
Po historicky nejvyšším 
obchodním obratu mezi 
Českem a Itálií z roku 
2015 padl loni nový rekord 
ve výši 11,8 miliardy eur. 
Znamená to meziroční 
růst o 11,6 procenta. Itálie 
je čtvrtým nejvýznamněj-
ším obchodním partnerem 
Česka v Evropě. /čtk, bo/ 

Krátce

Zásoby plynu v podzemních zásobnících  
(zařízení Innogy a MND v terawatthodinách)

 Pramen Innogy Gas Storage, MND Gas Storage
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n Tuzemská síť rych-
lého občerstvení chce 
během dvou až tří let 
otevřít provozovnu 
v Moskvě. 

Jiří Liebreich

České bagety by se mohly 
vyrábět a prodávat také 
na ruském trhu. Řetězec 
Bageterie Boulevard, 
který spadá pod společnost 
Crocodille ČR, už 
podle vedoucí 
franšízingu 
Markéty Krej-
číkové koupil 
výrobnu 
u Moskvy.

„Pokud 
vše poběží 
podle plánu, 
tak by se 
v Moskvě měla 
během dvou až tří 
let otevřít první − pi-
lotní − prodejna,“ sdělila 
Krejčíková. „Pak bychom 
měli otevřít nejméně dvě až 
tři další prodejny,“ dodala 
s tím, že je důležité najít 
v Rusku síťového partnera 
– master franšízanta. Buď 
jednoho silného, nebo více 
menších. „Ti pak převez-
mou povinnosti a kromě 
hospodářských výsledků 
budou zodpovědní i za vy-
hledávání dalších lokací 
a za expanzi bageterie,“ 
popsala Krejčíková. 

Master franšízant musí 
podle představ firmy 
otevřít po Moskvě během 
prvních tří let okolo deseti 
poboček. Pokud by pak 
Bageterie začala fungovat 
i v Petrohradě, uplatnil 
by se týž obchodní model. 
Společnost teď tipuje loka-
ce, kde by mohla prodejna 
stát, a připravuje tým, 
jenž by podnikání v Rusku 
zaštiťoval. 

Řetězec ovšem nechce 
vystačit jen s Ruskem. 

„V říjnu Bagete-
rie Boulevard 

otevřela první 
restauraci 

v Dráž-
ďanech, 
letos plánuje 
expanzi 
do Berlína 

a do Lipska. 
Další pobočky 

už provozu-
je na Slovensku 

a ve Spojených arabských 
emirátech, v Česku jich 
je 22. Společnost uvažuje 
výhledově také o otevření 
prodejen ve Spojených 
státech a v Číně.

Výrobce baget Crocodille 
v předloňském roce prodal 
téměř 23 milionů výrobků, 
tržby v Česku i zahraničí 
stouply o sedm procent. 
Firma vznikla v devade-
sátých letech minulého 
století, její první výrobky 
se jmenovaly Žižkovské 
bagety.

Roli ale sehrává i to, že 
mnohé stížnosti podávají 
fyzické osoby. Pokud se 
nedočkají očekávané reakce, 
mohou být zklamány. „Je 
možné, že v případě zamít-
nutí stížnosti se na nás už 
stěžovatel s další stížností 
neobrátí,“ říká Šťastný. 
„Lze ale očekávat, že při 
větším povědomí veřejnosti 
o existenci a fungování Rady 
pro reklamu bude stoupat 
i počet podnětů na reklamu,“ 
dodal.

Z reklam, které komise 
označila za závadné, si lidé 
nejvíce stěžovali na spot au-
tomobilky Hyundai, která se 
podle rady klamavě otírala 
o Škodu Octavii. Dvě ze šesti 
závadných reklam pak vyvo-

laly pohoršení kvůli erotické 
podobě plakátů. 

Společnost Muziker 
se prohřešila tím, že se 
v reklamních materiálech 
chlubila oceněním Shop 
roku 2015 ve dvou katego-
riích. Ceny však získala její 
slovenská pobočka. Řetězec 
KFC se stal terčem oprávně-
né kritiky poté, co nabízel 
rozvoz jídla zdarma, ačkoli 
cena vycházela vyšší než 
v pobočkách. Neobvyklou 
stížnost kvůli ochraně sou-
kromí pak arbitrážní komise 
řešila u reklamy na Think- 
Pad společnosti Lenovo – 
ve videu se totiž nedopatře-
ním objevil pouliční záběr 
ženy, která s účinkováním 
ve spotu nesouhlasila.
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n Rada pro reklamu 
loni řešila nejméně 
stížností na propagaci 
firem za posledních 
patnáct let.

Dušan Kütner
 

Reklamní trh se v posledních 
letech kultivuje. Arbitrážní 
komise Rady pro reklamu 
loni obdržela 39 stížností 
na spoty, billboardy nebo 
internetové bannery. Z toho 
jen šest označila za závadné, 
což je u obou čísel nejméně 
od roku 2003. Ještě před 
deseti lety komise složená 
ze zástupců zadavatelů, 
agentur i médií, řešila přes 
sedm desítek stížností ročně 
a počet reklam označených 
za závadné dosahoval i dva-
ceti za rok.

„Významní zadavatelé se 
již řídí vlastními etickými 
kodexy, které jdou mnoh-
dy i za hranice stanovené 
etickým Kodexem reklamy,“ 
vysvětluje výkonný ředitel 
Rady pro reklamu Ladi-
slav Šťastný. Platí to podle 
něho například u výrobců 
alkoholických nápojů, kde 
se projevuje rostoucí tlak 
Evropské unie i nevládních 
organizací na další regulaci, 
ale i v dalších oborech.

Reklam, které popudily 
etickou komisi, ubylo 

Master  
franšízant by měl  

podle představ firmy  
otevřít v Moskvě

10
poboček v prvních  

třech letech.

Bageterie Boulevard 
připravuje expanzi  
na ruský trh 

ROZŠIŘOVÁNÍ. Řetězec Bageterie Boulevard loni otevřel 
restauraci v Drážďanech, letos míří do Berlína a Lipska. 
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 Pramen Rada pro reklamu

Reklamy, které letos etická komise označila  
za závadné

zadavatel předmět reklamy médium důvod

Lenovo ThinkPad internet ochrana soukromí

Muziker Shop roku 2015 internet klamavá

Erotic centrum 
Josefina

sex shop venkovní plakát neslušná

Playpress Playboy venkovní reklama neslušná

AmRest KFC rozvoz internet klamavá

Hyundai Motor 
Czech

Octavia/Huyndai TV spot srovnávací

TANGO NF2 OSTRAVA se budou jmenovat čtyři desítky tramvají, které pro severomoravskou metro-
poli vyvine švýcarská firma Stadler. První cestující svezou příští rok v létě. Ostravský dopravní podnik 
už dříve uvedl, že jeden vůz přijde na 27,2 milionu korun, takže celá zakázka přesáhne miliardu.  

ŠVÝCAŘI V OSTRAVĚ
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n Výpadky jdou 
na vrub slábnoucím 
ziskům z platebního 
styku i z prodeje in-
vestičních služeb.

Jaroslav Bukovský

Českým bankovním ob-
rům dál chátrá poplatkový 
byznys a tlačí na jejich zisky. 
Bezmála o tři sta milionů 
korun méně loni klientům 
srazila Komerční banka, o té-
měř 180 milionů si pohoršila 
i ČSOB. Největší tuzemský 
hráč, Česká spořitelna, pak 
jen od loňského ledna do září 
přišla o 630 milionů korun, 
tedy téměř o desetinu příjmů 
z roku 2015.

„Trend klesajících výnosů 
z poplatků a provizí loni 
zesílil,“ tvrdí hlavní ekonom 
UniCreditu Pavel Sobíšek. 
Banky žehrají na propad 
příjmů z platebního styku, 
z prodeje investičních 
služeb, ale i na rostoucí 
náklady na prodej pro-
duktů. Na další smolný 
rok poplatkového byznysu 
poukázaly včerejší výsledky 
dvou ze tří největších bank 
za loňský rok. Výdělky ČSOB 
loni vzrostly o osm procent 

na 15,1 miliardy, obdobně 
i Komerční banka zvýšila 
zisk o více než sedm procent 
na 14,07 miliard. Růst zisku 
však u obou bank pocházel 
především z prodeje podílu 
ve společnosti Visa Europe, 
bez kterého by ČSOB stoupl 
zisk o procento a Komerční 
bance dokonce klesl.

„Banky v konkurenčním 
boji snížily poplatky až 
k nule. Na druhou stranu 
zavedly či zvýšily poplatky 
za úkony spojené s vymáha-
cími dopisy nebo s poplat-
kem za potvrzení o splacení 
úvěru,“ připomíná snahy 
bank manažerka bankovních 
služeb Partners Dagmar 
Prajzlerová.

Tuzemský bankovní sektor 
inkasoval za první tři čtvrt-
letí loňského roku z byznysu 
s poplatky celkem  
24,2 miliardy korun, ke třetí-
mu čtvrtletí 2015 to ještě po-
dle dat ČNB bylo o necelé dvě 
miliardy více. Za celý loňský 
rok přitom české banky 
vydělaly podle předběžných 
informací centrální banky 
v minulém roce rekordních 
74,5 miliardy korun. Za příz-
nivá čísla finančníci vděčili 
nejen prodeji podílů ve Vise, 
ale také půjčkovému boomu 
a lepší kondici dlužníků.

Banky tratí 
na poplatcích

Toshiba má zájemce o čipovou divizi

Japonská Toshiba má nabídky na pětinový podíl v divizi 
paměťových čipů. Pohybují se od 200 do 400 miliard jenů 
(45 až 90 miliard korun). Tvrdí to agentura Reuters s od- 
voláním na informovaný zdroj, podle kterého chce Toshi-
ba získat kolem 300 miliard jenů.  Více E15.cz
 

Singapore Airlines si objednaly 39 boeingů

Výrobce letadel Boeing získal novou objednávku v hod-
notě 13,8 miliardy dolarů. Celkem 39 strojů si od něj chce 
koupit asijský letecký přepravce Singapore Airlines. Aero-
linky koupí 20 letadel 777 a 19 letadel 787.   Více E15.cz

Totalu rostl zisk a klesly náklady

Francouzské ropné společnosti Total vzrostl ve čtvrtém 
čtvrtletí čistý zisk o 16 procent na 2,4 miliardy dolarů. 
K výsledku přispělo zvýšení cen ropy a snížení produkč-
ních nákladů. Firma za poslední dva roky zvýšila těžbu 
o 14 procent a snížila náklady o 2,8 miliardy dolarů. 

CME zvýšila zisk o pětinu

Mediální společnosti Central European Media Enterprises 
(CME) vzrostl loni meziročně provozní zisk o 22 procent 
na 150 milionů dolarů. Vlastníku televize Nova stouply 
celkové výnosy o pět procent na 638 milionů dolarů. /čtk/

Krátce

Země Množství Kurz

Austrálie 1 19,350

Čína 1 3,681

Dánsko 1 3,634

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,618

Japonsko 100 22,506

Kanada 1 19,277

Maďarsko 100 8,752

Norsko 1 3,040

Polsko 1 6,269

Rusko 100 42,969

Švédsko 1 2,849

Švýcarsko 1 25,320

Turecko 1 6,847

USA 1 25,268

Velká Británie 1 31,753

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 9. 2. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 68,00   0,00 % 

ČEZ 440,00   -0,52 % 

Erste Bank 782,90   1,29 % 

Fortuna 94,80   -0,16 % 

Kofola 400,00   0,00 % 

KB 915,20   -0,30 % 

Moneta 86,25   -1,37 % 

O2 CR 266,80   -0,37 % 

Pegas 815,30   -1,51 % 

Philip Mor. ČR 13 250,00   -0,38 % 

TMR 655,00 0,00 %

Unipetrol 197,30   -0,75 % 

VIG 605,10   -0,72 % 

Celkový objem (v tisících korun) 705 390

Akcie na pražské burze 9. 2. 2017 

ROPNÁ SPOLEČNOST BHP Billiton schválila investici  
2,2 miliardy dolarů do druhé fáze rozvoje ropného pole Mad 
Dog v Mexickém zálivu. BHP provozuje pole s firmami BP 
a Union Oil Company of California. BP má v poli hlavní podíl 
60,5 procenta, BHP pak patří 23,9 procenta. BP schválila 
rozvoj v projektu v celkové výši devět miliard dolarů už loni 
v prosinci. Se zahájením prací však musí počkat na poslední-
ho partnera. Plán počítá se stavbou plovoucí ropné plošiny 
s kapacitou těžby 140 tisíc barelů denně. Těžba by měla začít 
v roce 2021. Rozvoj pole je považován za test ochoty ropných 
firem investovat po pádu cen ropy od roku 2014.  Více E15.cz

INVESTICE DO TĚŽBY
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Raiffeisen Bank 
International

Mateřská společnost české 
Raiffeisenbank vydělala loni 
463 milionů eur, tedy  
o 22 procent více než v roce 
2015. K růstu zisku přispěla 
lepší platební kázeň dlužníků.

UniCredit

Největší italská bankovní 
skupina UniCredit loni 
prodělala 11,8 miliardy eur. 
Ztrátu způsobily mimořádné 
odpisy špatných úvěrů.

Société Générale

Dvojka na francouzském trhu 
a matka domácí Komerční 
banky loni zvýšila zisk  
o 15 procent na 4,1 miliardy 
eur. Banka těžila z menšího 
objemu ztrátových úvěrů 
i lepšího byznysu v Rusku 
a v Africe.

KBC

Mateřská banka ČSOB loni 
vydělala 2,43 miliardy eur, 
tedy zhruba o osm procent 
méně než v roce 2015. 
Důvodem byly mimořádné 
náklady skupiny, bez nichž by 
loňský byznys banky narostl.

Jak si vedly matky
českých bank

http://zpravy.e15.cz/byznys/podniky-a-trhy/kolem-cipove-divize-toshiby-se-toci-nekolik-zajemcu-1328612
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/boeing-zasadil-ranu-airbusu-dostal-zakazku-ze-singapuru-1328622
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/bhp-chce-rozvijet-nove-ropne-pole-melo-by-byt-jednim-z-nejvetsich-1328609


n Výrobce procesorů 
chce investicí vyjád-
řit podporu daňové 
a regulační politice 
nového prezidenta 
Donadla Trumpa.

Americký výrobce počí-
tačových čipů Intel inves-
tuje sedm miliard dolarů 
do továrny v Arizoně, která 
by měla vytvořit tři tisíce 
pracovních míst. Potvrdil 
to generální ředitel podniku 
Brian Krzanich při setkání 
s americkým prezidentem 
Donaldem Trumpem v Bílém 
domě.

Způsob oznámení inves-
tice podle agentury Reuters 
ukazuje, jak se americký 
firemní sektor přizpůsobuje 
novému prezidentovi, který 
neváhá jednotlivé podniky 
pochválit, nebo naopak 
podrobit ostré kritice. 

Trump uvedl, že Krzanich 
mu před několika týdny 
zavolal, že by měl zájem 
o schůzku, na níž by učinil 
významné oznámení.

Krzanich prohlásil, že 
chtěl investici oznámit 
v Bílém domě na znamení 
podpory daňové a regulační 
politiky, kterou Trumpova 
administrativa prosazuje. 
Intel nicméně patří mezi 

podniky, jež se postavily pro-
ti Trumpovu dekretu, který 
dočasně zakazuje občanům 
sedmi muslimských zemí 
vstup na americké území. 
Nová investice bude podle 
šéfa Intelu směřovat do to-
várny, kterou firma kdysi 
rozestavěla, ale poté nechala 
opuštěnou. Intel nyní před-
pokládá, že továrnu dokončí 
během tří až čtyř let. /čtk/

Intel dostaví továrnu v USA
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JEŽÍŠ NADĚJE I PRO 
MAJETNÉ 
A VLIVNÉ

2. – 5. BŘEZNA 2017, BENICE

Přednáší RADIM PASSER
Více informací včetně programu  

je možné si vyžádat na  
info@maranatha.cz, případně 

na www.maranatha.cz

265451/14 inzerce

Jan Pavec

Ve středoevropském zdra-
votnickém sektoru dojde 
k jedné z největších transak-
cí posledního desetiletí. Slo-
venského provozovatele 
laboratoří Alpha 
Medical, který 
působí i v Čes-
ku, koupí 
velký britský 
fond Apax 
Partners 
od investiční 
společnosti 
Mid Europa 
Partners. 

Podle jejího 
vyjádření má jít 
o největší přesun zdra-
votnických aktiv v regio-
nu od roku 2008. Zdroje 
serveru Unquote naopak 
tvrdí, že hodnota transakce 
se má pohybovat jen kolem 
370 milionů eur. I tak by 

se ale stále jednalo o třetí 
největší transakci v sek-
toru za posledních devět 
let. V rámci Česka také jde 
o největší exit od roku 2014, 
kdy stejný fond Mid Europa 

Partners prodal 40 procent 
akcií tuzemského 

T-Mobilu za  
828 milionů eur.

V portfoliu 
Apax Part-
ners bude 
bratislavská 
společnost 

spadat pod 
švýcarskou 

firmu Unilabs, 
kterou investiční 

společnost koupila 
loni v prosinci. Transakce 
by se měla uzavřít v druhém 
čtvrtletí letošního roku. 
Alpha Medical získal fond 
Mid Europa před čtyřmi 
lety od investiční skupiny 
Penta. Více E15.cz 

Diagnostici z Alpha 
Medical mění majitele

ROKY ROZESTAVĚNÁ. Továrna Intelu v Arizoně roky zela prázd-
notou. Do tří až čtyř let by však měla být v provozu.
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Podle 
zdrojů serveru

Unquote činí hodnota
transakce

370
milionů eur.

http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/zdravotnicka-transakce-desetileti-diagnostici-z-alpha-medical-meni-majitele-1328629


| 8 | ZAHRANIČÍ

n V případě zhorše-
ní situace v oblasti 
migrace je Budapešť 
připravena postavit 
na jižní hranici další 
řadu plotu.

Maďarská vláda hodlá znovu 
omezovat svobodu pohybu 
migrantů v době rozhodování 
o jejich žádosti o azyl. Ozná-
mil to včera šéf úřadu vlády 
premiéra Viktora Orbána 
János Lázár. Podle zákona, 

který se chystá maďarská 
vláda předložit ke schválení 
parlamentu, by migranti 
museli během vyřizování 
své žádosti o azyl pobývat 
v pohraničních uprchlických 
táborech vystavěných z obyt-
ných kontejnerů.

V současnosti žadate-
lé o azyl pobývají během 
vyřizování svých žádostí 
v zařízeních s volným reži-
mem. Někteří z nich na roz-
hodnutí úřadů ale nečekají, 
tábory opouštějí a vydávají se 
na cestu do západní Evropy. 

Tito migranti podle Lázára 
představují pro Maďary „bez-
pečnostní riziko“.

Migranty zadržené ve vzdá-
lenosti osmi kilometrů od již-
ní hranice, přes kterou jich 
v posledních letech přichází 
většina, Maďaři v součas-
nosti posílají zpět do Srbska 
či Chorvatska. Po zavedení 
nových pravidel by Maďar-
sko podle Lázára zadržovalo 
a deportovalo migranty bez 
povolení k pobytu na celém 
území, a nikoli jen v osmi-
kilometrovém pohraničním 

pásmu. Opatření by mělo 
být však aktivováno pouze 
v případě, že vláda v souvis-
losti s mimořádným přívalem 
migrantů vyhlásí výjimečný 
stav, doplnil šéf úřadu vlády.

Na své jižní hranici před-
loni Maďarsko postavilo plot 
s cílem zastavit desetitisíce 
běženců, kteří se snažili 
dostat přes maďarské území 
do západní Evropy. Podle 
Lázára letos Budapešť počítá 
v případě zhoršení situace 
také s výstavbou druhé řady 
hraničního plotu. /čtk/

Maďaři vůči běžencům přitvrdí
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V Rumunsku složil ministr 
spravedlnosti svou funkci
n Ústavní soud se už 
kontroverzním vlád-
ním dekretem nebude 
zabývat, protože jej 
v mezidobí kabinet 
stáhl.

Rumunský ministr spra-
vedlnosti Florin Iordache 
včera rezignoval. Učinil tak 
po víkendových masových 
protestech proti nařízení, 
kterým chtěla vláda zrušit 

trestnost některých korupč-
ních činů.

Demisi ministra spravedl-
nosti původně označil za ne-
dostatečnou prezident Klaus 
Iohannis. Opozice žádala 
odchod celé vlády. Hlasování 
o nedůvěře v parlamentu 
ale ve středu sociálnědemo-
kratický kabinet díky své 
většině v zákonodárném 
sboru ustál. Pod tlakem série 
demonstrací vláda už v ne-
děli od svého záměru upravit 
trestní zákoník ustoupila. 

Stažený dekret by pomohl 
i souzenému předsedovi 
sociálních demokratů Liviu 
Dragneovi.

Ústavní soud již nebude 
rozhodovat o stížnosti, 
kterou na nařízení podal 
ombudsman Victor Ciorbea. 
Ten zpochybnil, zda byly na-
plněny podmínky pro jeho 
přijetí ve zrychleném řízení. 
Šéf ústavního soudu nato 
sdělil, že dekretem se jeho 
soudci už zabývat nebudou, 
protože již neexistuje. /čtk/

Z jaderné elektrárny na zá- 
padě Francie byl včera do-
poledne ohlášen výbuch, při 
kterém se podle místních 
úřadů lehce zranilo pět 
lidí. Incident byl do hodiny 
vyřešen a obešel se bez 
úniku jaderného materiálu. 
Elektrárna je na pobřeží 
u města Flamanville.

Prefekt departementu 
Manche Jacques Witkowski 
oznámil, že v elektrárně vy-
buchl větrák. „Nebyl v jader-
né zóně a vše už skončilo. 
Záchranáři odjíždějí,“ řekl 

před polednem Witkowski. 
Výbuch se ozval kolem desá-
té hodiny. „Je to technická, 
ne jaderná nehoda. Nebyla 
vážná,“ dodal Witkowski.

Podle úřadů na místě 
vznikl požár a objevil se 
kouř, jímž se přiotrávilo pět 
lidí. Jeden ze dvou reaktorů 
byl po explozi odstaven.

V elektrárně, jež patří 
energetické firmě EdF, jsou 
dva tlakové reaktory z let 
1986 a 1987, z nichž každý 
má výkon 1,3 gigawattů 
elektřiny. /čtk/

Francii vylekal výbuch 
v jaderné elektrárně

PLÁNY HAMBURKU 
na prohloubení koryta 
Labe jsou zčásti protipráv-
ní, rozhodl včera Spolkový 
správní soud v Lipsku. 
Město, které chce koryto 
řeky prohloubit, aby 
do hamburského přístavu 
mohly větší nákladní lodě, 
musí záměr upravit. Soud 
konstatoval, že současné 
plány města není možné 
uskutečnit, protože vy-
kazují právní nedostatky. 
Ty je ale podle verdiktu 
možné odstranit úpravou 
záměru. Do přístavu, který 
přímo či zprostředkovaně 
dává práci 150 tisícům lidí, 
nyní některé velké náklad-
ní lodě vůbec nemohou 
vplout. Jiné musejí hodiny 
čekat, až přijde příliv.

ZÁKAZ NENÍ BEZNADĚJNÝ
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Kandidát do nejvyššího 
soudu kritizoval Trumpa
Adept prezidenta Donalda 
Trumpa na člena nejvyš-
šího soudu USA Neil Gor-
such označil jako demora-
lizující a skličující kritická 
slova nové hlavy USA 
na adresu justice. Po jed-
nání s Gorsuchem to řekl 
demokratický senátor Ri-
chard Blumenthal. Trump 
ale na Twitteru naznačil, 
že Blumenthal Gorsucho-
va slova překroutil.

Návrh zákona o brexitu 
prošel Dolní sněmovnou
Poslanci Dolní sněmovny 
britského parlamentu 
ve třetím, závěrečném 
čtení schválili bez jaké-
koli změny návrh zákona, 
který vládě premiérky 
Theresy Mayové umožní 
aktivovat článek 50 Lisa-
bonské smlouvy a zahájit 
tak jednání o odchodu Bri-
tánie z EU. Předloha nyní 
míří do Sněmovny lordů.

Kolem Eiffelovy věže 
bude skleněná bariéra
Kolem pařížské Eiffelo-
vy věže bude vystavěna 
bariéra z neprůstřelného 
skla vysoká 2,5 metru. 
Skleněná stěna, jejíž zbu-
dování přijde pařížskou 
radnici na 20 milionů eur, 
nahradí zábrany, které 
jsou kolem nejslavnější 
pařížské památky od fot-
balového šampionátu 
Euro 2016. /čtk/

Krátce
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Babišovi šlo jen o mé jméno 

n Často a z plna hrdla se směje tak, až to v Česku působí 
nezvykle. Vnučka Jana Antonína Bati žije v Brazílii, přesto 
umí velmi dobře česky, s trochou přízvuku a moravismů. 
Osmašedesátiletá Dolores Baťová Arambašičová do České 
republiky pravidelně jezdí a spolu s bratranci se u místních 
soudů snaží získat náhradu za majetek, o který tu jejich 
dědeček kvůli obviněním ze spolupráce s nacisty přišel.

Jan Pavec

 S jakými pocity přijíždí-
te do Česka?
Miluju to tu. Když přijedu, 
vrátím se domů. Když Čechy 
vidím, říkám si, že jste to 
zvládli, povedlo se vám to.

 Co přesně?
Všechno. U nás doma se 
hodně četlo o českých 
dějinách. To, co Češi museli 
všechno přežít, není žádná 
sranda. Dnes jste živí, máte 
svou zem, nikdo vás nezlo-
mí. Taky jste to nemuseli 
dokázat. Navíc vám to myslí, 

podívejte se, co váš národ 
udělal. Chtěla bych vidět, jak 
by se jeden národ zvedl, jako 
jste se zvedli vy. Nejdříve 
Němci, potom komunisté. 
Ráda vidím, jak vy mladí 
chodíte po ulici, co děláte, jak 
mluvíte. Je to úžasné. Možná 
že jsem taková blbá babička, 
ale já mám velikou radost 
a jsem na vás velice hrdá.

 Necítíte hořkost kvůli 
tomu, co se stalo s odkazem 
vašeho dědečka?
Ne, to byla politická otázka. 
Národ s tím nemá co dělat. 
Oni vám jenom lhali, str-

čili vám to do hlavy. Za to 
nemůžete, bylo to úplně 
naopak. Mým úkolem je, 
abyste věděli, kdo můj dě-
deček byl. Že to nebyl žádný 
zrádce. Byl to velký vlaste-
nec a v srdci měl pořád jen 
Československo.

 V jaké fázi jsou teď 
spory o finanční náhradu 
za majetek, o který jste 
v Česku přišli?
Jedenáctkrát jsme se s bra-
tranci snažili u českých 
soudů dostat náhradu. Měli 
jsme různé strategie, ale 
nepovedlo se to. John ještě 

čeká na odpověď ve sporu 
o vilu Jana Bati ve Zlíně. Pak 
se dáme všichni dohromady 
a uděláme druhou strategii, 
kterou vám ale nemohu říct.

 O jaké částce se v přípa-
dě náhrady vlastně bavíme?
O veliké. V roce 1945 byl 
Baťův podnik znárodněn, 
podle zákonů se za to mu-
sela platit náhrada. Jediný 
způsob, jak se tomu stát 
mohl vyhnout, byla konfis-
kace. A tak byl můj děde-
ček v roce 1947 odsouzen. 
Jenomže v roce 2007 byl pro-
ces znovu otevřen a dědeček 
byl všech obvinění zproštěn. 
Zůstalo jen to, že vůbec 
nepodporoval český odboj. 
Ale to bylo zrovna naopak, 
byl jeho největším podporo-
vatelem.

 Jak byste peníze z ná-
hrady využili? Dříve jste 
mluvila o tom, že byste vět-
šinu z nich chtěli investovat 
v Česku.
Ano, tak by to Jan Baťa chtěl.

 Máte konkrétnější před-
stavy?
Máme toho spoustu, ale 
musím se bratranců zeptat, 
jestli o tom mohu mluvit. Už 
máme plány, úžasné a také 
někteří z bratranců se sem 
možná budou i stěhovat. I já 
bych moc chtěla.

 Do jaké oblasti by peníze 
šly?
Do výchovy. Člověk musí být 
sebevědomý, aby věděl, co 

 Ráda vidím, jak 
vy mladí chodíte 
po ulici, co děláte, 
jak mluvíte. Je to 
úžasné. Možná že 
jsem taková blbá 
babička, ale já mám 
velikou radost a jsem 
na vás velice hrdá.
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Vystudovaná 
právnička se 
v současné 
době 
s rodinou 
věnuje své farmě 
v brazilské Bataypoře, 
kterou založil její dědeček 
Jan Antonín Baťa. V Praze 
vystoupila na uvedení 
knihy S Baťou v džungli 
spisovatelky Markéty 
Pilátové, které hostila 
Knihovna Václava Havla.

Dolores  
Baťová  (68)

chce. K tomu musí mít dis-
ciplínu, musí se něco naučit, 
v tom smyslu pokračovat 
a podnikat. Vedle toho by 
existovaly podniky, které by 
takové nadaci posílaly pení-
ze. A už vám nemůžu víc říci.

 Bez vyplacení náhrady 
se do Česka nechcete pře-
sunout?
Ne. Kvůli tomu, co se stalo 
dědečkovi, jsem persona non 
grata. Nemůžeme se vzdát 
náhrady, nemáme právo to 
udělat. Hodně lidí kvůli té 
nespravedlivosti trpělo, byla 
z toho traumata, strašné těž-
kosti: v deseti letech jsem na-
příklad šla do internátu, kde 
jsem řekla, že jsem Dolores 
Baťa. „Aha, takže ty jsi vnuč-
ka toho nacisty,“ odpovídali. 
A tak to bylo pořád.

 Proč váš dědeček před 
válkou odjel?
V roce 1938 měl ve Zlíně 
pět ředitelů, jeden z nich se 
jmenoval Hugo Vavrečka. Byl 
to diplomat, dědeček Václava 
Havla. Jednoho dne Janovi 
řekl, že musí odejít. Němci 
ho totiž plánovali zabít. Můj 
děda odešel do Francie, jako 
podnikatel se mohl podívat 
na svoji fabriku. Rodina zů-
stala ve Zlíně, dvakrát se po-
kusili utéct. Jednou je nacisté 
chytili v lese, podruhé se to 
povedlo. Sešli se ve Francii 
a odtamtud odjeli do Ame-
riky, bydleli v Marylandu – 
v Baltimoru byla fabrika.

V té době už byli nacisté 
ve Zlíně a Janovi přišla zprá-
va, aby se vyjádřil, na které 
straně je. Mlčel, protože se 
bál, že zabijí lidi ve Zlíně. 
Měl tam část rodiny a 35 tisíc 
dělníků. Byl ale největším 
podporovatelem českého od-
boje. Měl fabriky v zahraničí, 
každá posílala část peněz 
do Londýna.

Sponzoroval českosloven-
skou vládu v Londýně, mi-
nistry, diplomaty. Pro české 
piloty, kteří bojovali v britské 
RAF, koupil tři spitfiry. Aby 
měly českou vlajku a čes-
kého lva. Aby Češi bojovali 
ve svých letadlech, Angliča-
né si totiž z nich dělali sran-
du. To Jana dopálilo a tak jim 
koupil vlastní letadla.

 Co ho pak vedlo k odcho-
du do Brazílie?
Američané mu nabídli 
občanství, což odmítl s tím, 
že je Čech. Američanům se 
to nelíbilo, ale brazilský pre-
zident ho pozval do země, 
protože dědeček tam v roce 
1938 koupil 300 tisíc hektarů 

půdy. Měly tam být farmy 
na dobytek a kůži pro Zlín. 
Ten projekt ale nemohl 
pokračovat, tak se pustil 
do kolonizace pralesa. Přijeli 
do São Paula, kde už byla 
pracovní jednotka. To byli 
lidé, kteří se ničeho nebáli, 
prostředí ale bylo oprav-
du jiné. Brazilci jsou sice 
hodní, ale je to třetí svět. 
Museli pracovat od začátku, 
v Batatubě (jedno ze čtyř 
měst, která Jan Antonín Baťa 
v Brazílii založil – pozn. aut.) 
postavili dům, pilu, keramič-
ku na cihly. Všude pracovali 
čeští technici ze Zlína. Dělali 
okna, dveře. Začali prodávat 
do São Paula a získávali tak 
peníze na kolonizaci. 

 Kolik lidí z Českosloven-
ska do Brazílie přijelo?
Čtyři tisíce. Dostali nabídku, 
že budou mít práci, ubytová-

ní, naučí se portugalsky. Při-
jeli nejen Češi, ale i Maďaři, 
Francouzi, Holanďané.

 Jan Baťa přišel po válce 
i o majetek v zahraničí. 
Proč se nepohodl s Tomá-
šem Baťou juniorem?
Když strýc Tomáš (zakla-
datel firmy – pozn. aut.) 
zemřel, zanechal poslední 
vůli. V té bylo, že celý podnik 
prodává Janu Antonínovi, 
za což měl platit Tomášově 
ženě a synovi. Jan to akcep-
toval a Tomík a jeho mamin-
ka také, všechno podepsali 
u soudu. Rok poté, když 
dostali peníze, šli k soudu 

s tím, že vše patří Tomíkovi. 
Český soud to ale odmítl.

V roce 1947 byl Jan v Česku 
souzen a všechno mu zkon-
fiskovali. V roce 1950 Tomík 
přijel s jednou misí z Kana-
dy do Československa jako 
vysoký armádní důstojník, 
měl schůzku s ministrem 
průmyslu. Tam se dohodli, 
že pokud by Jan potřeboval 
jakékoli doklady, tak se 
ztratí. Jan tak při dalším 
soudním sporu o vlastnictví 
firmy nemohl dokázat, že je 
majitelem. Tomík se zmocnil 
všech fabrik – v Jugoslávii, 
ve Francii, v Anglii, ve Švý-
carech, v Americe, v Kanadě, 
v Latinské Americe, v Afri-
ce, všeho. Po revoluci jsme 
získali ověřenou kopii toho 
dokladu o koupi podniku, 
byl schovaný v pozůstalos-
ti zlínského notáře Huga 
Förstera.

 Spory s rodinou Tomáše 
Bati juniora už nebudete 
chtít obnovit?
Už ne. Nechceme, aby se 
jim stalo to co nám. Jsou 
to potomci strýce Tomáše. 
Jestli Tomík udělal blbost, 
je to jeho problém. Už se 
nechci s nikým hádat, ale 
nevím, jak to budou mít 
moji potomci. Chceme to, 
na co opravdu máme právo – 
tu českou část.

 Kdy jste byli naposledy 
v kontaktu?
Myslím, že při pohřbu 
(Tomáše Bati juniora – pozn. 
aut.) ve Zlíně v roce 2007.

 Co se vlastně stalo s ma-
jetkem v Brazílii?
Když Jan umřel, dostala ka-
ždá rodina svou část, farmy 
a fabriky. Každý ale musel 
jednat za sebe.

 Fungují ještě ty podniky?
Ne.

 Co vás živí?
Já jsem farmářka, chovám 
dobytek. Moje dcera je zoo-
technička a farmu vede.

 Současný ministr financí 
Andrej Babiš je velkým 
fanouškem knihy vašeho 
dědečka Budujme stát 
pro 40 milionů lidí. Mlu-
vili jste spolu někdy?
Ano. Když byla před 
několika lety autogrami-
áda tady v Praze, to ještě 
nebyl ministr. Sešli jsme 
se a popovídali. Pak byly 

volby a prosil mě, jestli mu 
můžu pomoci. Řekla jsem 
ne.

 Proč?
Napsal mi jeden dopis, 
nevěděla jsem, do čeho bych 
vletěla. A nemůžu dělat nic 
bez toho, aniž by souhlasili 
moji bratranci. O tom rozho-
dujeme všichni dohromady.

 Takže nemůžete říci svůj 
osobní názor?
To můžu. Ale způsob, kterým 
mi napsal, byl velice hrubý. 

 A on vás přímo požádal 
o podporu?

Přímo mě požádal, ale jen 
kvůli mému jménu. Já ho 
vůbec neznala.

 Souhlasíte s Babišem 
v tom, že by se stát měl řídit 
jako firma?
Politika je velice složitá věc. 
Firma je podle mých před-
stav něco jiného.

 Takže by se to nemělo 
míchat?
Myslím že ne.

 Jsou teze knihy Budujme 
stát… stále aktuální?

Ano, například co se týká 
čisté energie. Ale tenkrát 
se o ekologii nemluvilo. 
Myšlenkou knihy bylo, aby 
se z energie vyčerpalo co nej-
více, ale moudře. Například 
Zlín měl filtry, aby nešpinil 
vzduch. To tenkrát ještě 
nikde na světě nebylo.

 Jan Baťa chtěl silný čes-
koslovenský stát, který měl 
být jedním z nejbohatších 
v Evropě. Může se to někdy 
splnit?
Jste na cestě, na které bylo 
několik překážek. Ale jste 
svobodní teprve 25 let. Máte 
to v sobě, dokážete to, jen se 
nesmíte bát.

 Mým úkolem je, 
abyste věděli, kdo 
můj dědeček byl. 
Že to nebyl žádný 
zrádce. Byl to velký 
vlastenec a v srdci 
měl pořád jen 
Československo.
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 Dlouho jsme tu investici odkládali. 
Až dodnes. Je to podpora politiky, 
kterou prosazuje nová vláda,

řekl generální ředitel Intelu  
Brian Krzanich 
str. 7
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Pravice jde 
do voleb. Kdo 
rozhodne?
S výjimkou parlamentních 
voleb v roce 2006 soupeřila 
o hlasy českých voličů vždy 
„měkčí“ a „tvrdší“ pravice. 
Tato dualita bude zachována 
i před sněmovními volbami 
v říjnu 2017. 

Hlavním reprezentantem 
měkčí pravice byla od svého 
vzniku TOP 09. Vnitřní krize, 
odchod Karla Schwarzen-
berga z čela strany a rozvod 

se Starosty způsobily, že 
strana hledá novou identitu. 
Tu zatím nepomohl dotvořit 
ani nový stranický program 
do roku 2030.

Hlavním konkurentem 
TOP 09 na měkké pravici je 
rodící se koalice vládní KDU-
-ČSL a stále ještě opozičních 
Gazdíkových Starostů. 
O víkendu sice vyhlásili 
slavné „dohodli jsme se, že 
se dohodneme“, ale neví se, 
jak přesně půjdou společně 
do voleb. Padla sice varianta, 
že vytvoří novou společnou 
stranu, ale dosud chybějí 
pravidla pro sestavování 
společných kandidátek. Tam 
může nastat fatální problém.

Pokud by se toto spojenec-
tví nakonec přece podařilo 
uzavřít, stále není vyhráno, 
protože některé lidovecké 
kraje mohou logicky klást 

odpor – nebudou chtít přene-
chat místo na kandidátkách 
partnerům. Rozhodně platí, 
že pokud vznikne společná 
kandidátka lidovců a Staros-
tů, bude to znamenat – bez 
ohledu na volební výsledek 
– tečku za parlamentním 
působením TOP 09.

Dvojjedinost na tvrdší 
pravici reprezentují dnes 
ODS a nová strana Realistů 
v čele s Petrem Robejškem. 
ODS příští týden začíná vel-
kou sérii mítinků spojenou 
s prezentací programových 
východisek. V dubnu chce 
strana na programové kon-
ferenci v Praze svůj volební 
program zveřejnit.

ODS je v paradoxní situa- 
ci. Má svých osm procent 
celkem jistých, procento či 
dvě mohou přijít od TOP 09, 
ale dřívější hlavní zásobárna 

sympatizantů dnes hlasuje 
pro Babišovo ANO. Pokud 
ODS nenajde fungující 
poselství, získá svůj nový 
standard, ale neposune sebe 
ani svou politiku ani o metr 
dopředu. 

Těžší to mají Realisté. Pří-
ští týden začne v Praze první 
série Robejškových výjezdů 
po vlastech českých spojená 
s poznáváním struktur, které 
se k étosu Realistů přihlásily. 
Po této „předkampani“ bude 
následovat začátkem dubna 
představení programu pod 
heslem Pravá síla.

Ve všech ohledech bude 
hlavním příjemcem tohoto 
programu bývalý volič ODS. 
Začátkem dubna pak speciál- 
ně pro něj zveřejní nový 
program. Stratégové Realistů 
jdou do voleb s plánem být 
plnohodnotnou alternativou 

nejen ODS, ale i ANO. Podaří 
se? Za určitých okolností by 
asi mohlo. To by se ovšem 
Robejšek musel jasně vyjá-
dřit, že jde do toho. Zatím 
váhá mezi pobytem na pen-
zi v Hamburku a úlohou 
„mentora“. Ta ale nepředsta-
vuje nic jiného než jakousi 
substituci učitele někdejší 
občanské výchovy, ovšem 
v podmínkách politiky. 

Karty jsou rozdané, spo-
jené nádoby nastavené. Lze 
předpokládat, že přelévání 
hlasů od strany ke straně 
bude minimální. Rozčísnout 
volby může vlastně jen ODS, 
pokud dokáže své zklamané 
voliče jasně oslovit ve stylu 
klasického „Hoši, z vandru 
domů“.

Autor je komentátorem  
týdeníku Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka
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n Martin Scorsese na-
točil svůj vytoužený 
projekt Mlčení o křes-
ťanských misionářích ve 
feudálním Japonsku jako 
odtažité, důstojné drama 
o víře a pochybách.

Iva Přivřelová

Po dvaceti pěti letech snění 
a psaní si Martin Scorsese ko-
nečně zrežíroval film o evrop-
ských misionářích v Japonsku 
17. století, jenž je adaptací romá-
nu Šúsaka Endóa. Vzhledem ke 
Scorseseho postavení v dějinách 
amerického filmu vypadá jediná 
oscarová nominace jeho opusu 
za kameru Rodriga Prieta jako 
selhání. Mlčení ovšem není pro-
padák, alespoň ne kritický. Jen 
jde o dost osobní film, pozvolna 
řešící tíživé otázky víry v Boha 
i sebe a své přesvědčení.

Scorsese s ním prý uzavírá 
volnou „trilogii víry“ započatou 
Posledním pokušením Krista. 
V novince na sebe kristovskou 
úlohu bere mladý portugalský 
kněz Rodrigues, který s kolegou 
přijel do nebezpečného Japonska 
uzavřeného světu. Jejich cílem je 
šířit zakázané křesťanství 
a najít svého učitele, který prý 
po krutých represích od víry 
odpadl. Jeho odysea je dlouhá 
pro něj i pro diváka, lemovaná 
obrazy lidského utrpení i klidné 
přírodní krásy.

Rodriguese hraje Andrew Gar-
field, který si často vybírá role 
naivních lidí s dobrými úmysly 
a slabšími silami si je udržet. 
Takový je i jeho nynější hrdina, 
jehož pevnou víru po nějakém 
čase najednou osudně nalomí 
osamění, počet viděných poprav 

a nakonec systematický promyš-
lený psychický nátlak.

Scorsese je ale příliš jemný 
filmař na to, aby nás zahlcoval 
těžkopádnými obrazy násilí. 
Jeho meditace o lidském selhání, 
hluchotě a spáse za božího ticha 
nese na svých bedrech jinou 
tíhu, pochyb a nedostatečnosti.

Ani Mlčení není dokonalý 
film. Portugalské postavy v nich 
mluví anglicky s proměnlivými 
akcenty, přičemž jejich řeč umějí 
i japonští venkované. Japonci 
zůstávají v pozadí, ač alespoň 
nejsou vykresleni jako nepocho-
pitelní barbaři.

Konec zůstal zbytečně doslov-
ný a zlom v Rodriguesově cho-
vání příliš náhlý. Společenský 
kontext o náboženských válkách 
v Evropě a drolícím se japon-
ském nutkání bránit vlastní víru 

ve svůj způsob života, který by 
hlavnímu tématu filmu dodal 
další vrstvy, není skoro využit. 

Mlčení stejně jako Rodrigue-
sův Bůh zůstává odtažité 
a náročné a zároveň neoblomně 
vážné a důstojné. Inspirova-
né japonskými mistry ticha 
těžko strhne moderní západní 
publikum zvyklé na rychlejší 
zábavu. Jeho přednosti jsou tišší 
a niternější.

Mlčení je nedokonalý 
film o božím tichu

Mlčení

(drama, Mexiko/Tchaj-wan/USA, 
161 minut)
Režie: Martin Scorsese
Hrají: Andrew Garfield, Adam Driver, 
Liam Neeson, Tadanobu Asano
Premiéra: 16. února
Hodnocení: 70 %

Minirecenze

KNIHY

David Mitchell: Dům za zdí
(Nakladatelství: Mladá fronta)

Tajemná ulička v Londýně 
skrývající viktoriánský dům 
s čarokrásnou zahradou 
působí dojmem, jako by byla 
jen výplodem fantazie. Každý, 
kdo je sem pozván, je okouzlen 
prostředím i pohostinností 
majitelů. O návratu zpět však 
nemůže být řeč. Kniha Dům za zdí zkušeného 
spisovatele Davida Mitchella, třikrát nomino-
vaného na Man Bookerovu cenu, kombinuje 
prvky thrilleru s fantasy a duchařské sci-fi. Do 
několika desetiletí rozkročený příběh dvou 
záhadných sourozenců líčící záhadná zmizení 
návštěvníků domu za zdí se železnými dvířky
je tradičně strhující a neotřelý svým kultivova-
ným jazykem i napětím.

Zuzana Dorogiová

Michael Conelly: Přeběhlík
(Nakladatelství: Domino)

Michael Connelly patří mezi 
klasiky americké drsné školy 
a nejpopulárnější žánrové 
spisovatele. Velkou zásluhu 
na tom má především jeho 
nejslavnější hrdina Harry 
Bosch, který se nyní v českém 
překladu dočkal svého 
jubilejního dvacátého případu. V Přeběhlíkovi 
po delší době Bosch funguje opět bez podpory 
odznaku, ale neztrácí nic ze své buldočí povahy, 
čímž opět kráčí ve šlépějích hrdinů jako Phill 
Marlowe. Stává se z něj soukromý vyšetřovatel, 
který pomáhá svému bratru právníkovi vysekat 
klienta z obvinění z vraždy. Connelly opět 
skvěle spojil žánry procedurální krimi 
a drsné školy. Výsledkem je návyková kniha 
i kvalitní předloha pro další řadu seriálu.

 
Martin Stručovský

FILM

Viva
(Režie: Paddy 
Breathnach)

Irský režisér 
Paddy Breathnach 
na Kubě natočil 
příběh mladého chudého gay kadeřníka, jenž 
by se rád stal hvězdou travesti show. V cestě 
mu ovšem stojí jeho alkoholický macho otec, 
bývalý boxer. Předvídatelný a otřelý příběh 
o porozumění a rodinném sbližování je převy-
právěn s citem a lehkostí, až ke konci sklouzne 
k sentimentu. Prostředí havanského slumu 
a místní travesti scény vypadá přesvědčivě jako 
v sociálně realistickém filmu. Celé dílo, které 
se loni dostalo do užšího výběru kandidátů na 
Oscara pro nejlepší cizojazyčný film, ne vždy 
plynule spojuje dokumentární přístup 
s melodramatem o něco falešnějším. Jeho po-
stavy ale překračují stereotypy, což není málo.

Iva Přivřelová
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MISIONÁŘ. Hlavní roli ve Scorseseho dlouho připravovaném filmu nako-
nec získal Andrew Garfield.
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Tipy

ČT Art • sobota 20.20

MY FAIR LADY

Slavná filmová adaptace 
broadwayského muzikálu 
podle knihy G. B. Shawa 
Pygmalion. Film s hvězdným 
obsazením natočený za 
tehdy rekordních 17 milionů 
dolarů získal osm Oscarů.

Nova Cinema • neděle 
22.25

LID VS. LARRY FLYNT

Snímek Miloše Formana 
o pornomagnátovi Larrym 
Flyntovi, jehož soudní spory 
kvůli vydávání erotických 
titulů se staly zároveň bojem 
za svobodu slova v USA.
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Tomáš Stingl

Když poprvé zajdete v jižní 
Indii na oběd do restaurace, 
čeká vás jedno překvapení 
za druhým. Začne to hned, 
jak usednete. Číšník před 
vás místo talíře položí velký 
banánový list. Jíst z něj je 
tradice a je to prý i praktické. 
List nic nestojí, po obědě 
ho číšníci i se zbytky jídla 
vyhodí a nemusejí mýt tolik 
nádobí. A že je to list ze 
svazku, který jste při vstupu 
do restaurace viděli válet 
se v prachu ulice? Žádný 
strach. Číšník vám podá 
nádobku s vodou, vy z ní pár 
kapek na list nanesete, celé 
to rukou rozetřete a tím je 
přírodní talíř úředně prohlá-
šen za čistý.

Číšníci na něj začnou sázet 
jídlo. Doprostřed kopeček 
rýže, na stranu křupavou 
placku appalam. Kolem ka-
líšky s omáčkami kari nebo 
kootu a s jinými lahůdkami. 
Rozložení pochutin na listu 
má přesná pravidla. Marně 
hledáte, kde je příbor. Nikde. 
Jí se – a to i v těch nejlep-
ších restauracích – rukou. 
Což o to, když máte takhle 
jíst třeba plněnou rýžovou 
placku masala dosa, není 
to až takový problém. Ale 
Indové jsou nějak zázračně 
schopni jíst rukou i řídké 
omáčky promíchané s rýží, 
což Evropanům bez trénin-
ku vůbec nejde. Číšníci vás 
s cukáním koutků pobaveně 
pozorují, jak se snažíte ucho-
pit neuchopitelné. Chvíli vás 
nechají trápit a nakonec vám 
slitovně alespoň na omáčky 
podají lžíci.  

LEVÁ RUKA JE NEČISTÁ
Pokud se přece jen budete 
snažit jíst rukama, skrývá 
to ještě jednu past. Měli 
byste totiž jíst výhradně 
pravačkou. Levá ruka je 
považována za nečistou. In-
dové ji používají takříkajíc 
na nečisté činnosti – nejen 
na toaletě, ale také třeba 
k nazutí bot nebo oprášení 
špíny z kalhot. Má to jistou 
logiku.

Je ovšem těžké nechat 
při jídle levou ruku v klidu 
pod stolem. Už tak máte 
s obědem plné ruce práce, 
a to doslova. Svádí to tudíž 
pomoci si alespoň i tou 
levačkou. Lze proto doporu-
čit malý zlepšovák – sevřete 
do levé ruky klíče nebo 
mobil, aby vás to podvědo-
mě nesvádělo pomáhat si jí 
při jídle. Protože když vám 
to ujede, spolustolovníci 
po vás hodí poněkud pohor-
šeně okem.

LÍSTEČKU, PROSTŘI SE
Takže sláva, jíte jakžtakž 
jednou rukou. Ale je tu další 
překvapení. Když pomalu 
dojídáte horu rýže nebo 
kalíšek s omáčkou, přitočí 
se obsluha a bez ptaní vám 
zase všechno vrchovatě 
doplní. Díky drilu z českých 
školních jídelen (budeš 
u toho sedět, dokud to 
nesníš!) tedy zase jídlo dis-
ciplinovaně zkonzumujete, 
vždyť je tak dobré. Ovšem 
pozor – znovu je tu číšník 
a bez ptaní automaticky 
na list láduje další přídavky. 
Funguje to jako ubrous-
ku, prostři se. V přepočtu 
za pouhých 60 korun, což je 

Jak se správně najíst 
z banánového listu
n Obědvat v jižní Indii je pro 
Evropana zážitek. Jídlo tu servírují 
místo na talíři na velkém listě a jí se 
rukou. Kvůli neobvyklým pravidlům 
stolování na vás číhá spousta 
drobných trapasů, které pobaví 
obsluhu i ostatní strávníky.

NÁRODNÍ JÍDLO. Nejoblíbenější pochoutkou jižní Indie je tradiční rýžová placka zvaná dosa. 
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JÍDELNÍ LIST. Rozmístění placek i kalíšků s omáčkami na banánovém listu má přesná pravidla.

typická cena za „ready  
meals“ neboli hotovky k obě-
du, se na vás hrne zdánlivě 
nekonečná spousta jídla.

Jak naznačit, že už stačilo, 
abyste nepraskli, ale zároveň 
neurazili hostitele? Až 
následně se dozvídáte, že 
je na to jednoduchý signál. 
Stejně jako v Evropě nazna-
číte konec jídla položením 
nože a vidličky rovno-
běžně vedle sebe, v jižní 
Indii musíte přeložit onen 
banánový list napůl. Tím 
hlásíte: Děkuji, mám dost, už 
nepřidávejte. Ovšem pozor, 
i tady číhá možné faux pas. 
Prý je potřeba list přeložit 
směrem k sobě. Pokud byste 
ho přeložili směrem od sebe, 
může se v některých oblas-
tech hostitel urazit, protože 
si gesto vyloží tak, že jste 
s jídlem nebyli spokojeni.

VRCHNÍ PRCHL?
Ať chcete nebo ne, při téhle 
formě stolování každou 
chvilku něco upadne. 
I Indové, když odcházejí 
od stolu, nechávají za sebou 
učiněnou spoušť. Tohle je ale 
v pořádku. Lehce ohozeny 
rýžovými zrnky mohou 
být stěny v okruhu jedno-
ho kilometru. Restauratér 
díky tomu s radostí vidí, že 
hostovi chutnalo, s úklidem 

stolu a novým vymalováním 
místnosti už si poradí.

Evropana čeká ještě jedna 
nejistota. Komu vlastně 
zaplatit? Pouliční restaura-
ce jsou téměř vždycky – jako 
naprostá většina všech 
podniků v Indii – typickými 
rodinnými podniky. Takže 
se v obsluze točí třeba sedm 
bratrů. Na jednu stranu 
to znamená, že si můžete 
na chvilku připadat jako 
mahárádža, protože kolem 
vás za pár rupií tancuje celý 
tým číšníků. Jenomže se 
v nich přestanete oriento-
vat. Jeden člověk přinese 
rýži, druhý oplatky, třetí 
doplní omáčky, někdo jiný 
zas dolije vodu. A když máte 
zaplatit, omylem nakonec 
nutíte bankovku udivenému 
muži, z něhož se vyklube 
jiný host restaurace. My Češi 
znalí filmu Vrchní, prch-
ni! si pak už raději dáme 
dvojitý pozor, komu vlastně 
platíme. Takže nejjistější je 
dojít vyrovnat účet přímo 
k pokladně, která bývá u vý-
chodu z restaurace. 

Zbývá už jen gratulovat, 
premiérové jihoindické 
stolování máte za sebou. 
Napříště už bude trapasů 
míň a brzy přijdete obědům 
doslova „z jídelního listu“ 
na chuť.

RÝŽE PŘIBÝVÁ. Obsluha pokrmy neustále doplňuje. Pokud chce 
člověk s hodováním skončit, musí přeložit list napůl.
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DIVADLO

Laterna magika mapuje 
cesty Julesa Verna

V sobotu nabízený nový pro-
jekt pražské Laterny magiky 
– Podivuhodné cesty Julesa 
Verna – má svůj inspirační 
zdroj v románech slavného 
Francouze. Jde o představení 
barvité a poutavé, zpracova-
né divadelními a filmovými 
prostředky 21. století za vy-
užití různých projekčních 
ploch, animací a fantastic-
kých rekvizit a kostýmů. 

KONCERT

Na Gospel Time Party 
se už musí do Rokoka

Improvizovaný pořad Gospel 
Time Party, který měl v di- 
vadle Semafor během 
posledních 15 let 139 repríz, 
při nichž hostil více než 
dvě stovky známých tváří, 
změnil pražskou adresu.  
Na zábavná, pestrá a energií 
nabíjející vystoupení Zuzany 
Stirské a jejího gospelového 
sboru se od této neděle bude 
chodit do divadla Rokoko.

FESTIVAL

Akropolis přivítá příchod 
východního roku Kohouta

Jedinečné setkávání Západu 
s Východem nabídne sobotní 
festival Songfest v pražském 
Paláci Akropolis. Naserví-
ruje neopakovatelný koktejl 
koncertů a doprovodných 
akcí k příchodu nového roku 
podle lunárně-solárního 
čínského kalendáře. Rok 
Kohouta přivítá s Jaroslavem 
Duškem i Jan Budař a mon-
golští muzikanti.

VÝSTAVA

Známá Bílkova vila je 
opět otevřena všem

Znovu zpřístupněná vila 
Františka Bílka v Praze 
nad Klárovem nabízí kromě 
prohlídky umělcova ateliéru 
výstavu několika raných 
prací a soubor knižní tvorby.  
Cílem je dokumentovat 
na vybraných dílech (sochy, 
reliéfy, kresby, grafiky, ná-
bytek, keramika) charakter 
Bílkovy tvorby a jeho přínos 
modernímu umění.

SPORT

Lipno Ice Marathon 
je nemilosrdný

Nikdo z těch, kdo v sobě mají 
touhu dokázat si, že uběh-
nou dál, vyskočí výš a vydrží 
víc než ostatní, by v sobotu 
neměl chybět na Lipno Ice 
Marathonu v Černé v Pošu-
maví. Na něm nestačí „jen“ 
umět běhat a vydržet tradič-
ní maratonskou vzdálenost. 
Je třeba to zvládnout i v těch 
nejtřeskutějších českých 
mrazech na sněhu a ledu. /hý/
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UŽ V NEDĚLI. 
Londýnská Royal 
Albert Hall se už 
připravuje na ne-
dělní předávání 
British Academy 
Film Awards. Před 
měsícem ohlášené 
nominace ovládl hol- 
lywoodský muzikál 
La La Land. Získal 
jich jedenáct, o dvě 
méně mají další 
americké snímky 
– sci-fi Příchozí 
a temné drama 
Noční zvířata.
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